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BESEDY 

 

    Na den sv. Prisky. 

 

  Milý, teploučký půvab vane dědinou, v báseň rozkvítá život v 

tichých, kouzlaplných besedách. 

V jizbě, dlážděné červenými cihlami, prohřáté velikými kachly 

zelených kamen, sedí u Filipků Toman, a stále se usmívaje bílým 

chrupem bezmasých svých dásní, pokuřuje mlčky z dýmčičky. 

Toničkou pohazuje Mařa, chvílemi i babička přistoupí a do náručí 

bere svoje vnoučátko. „Na skok“ dolítne ze sousedství Očadlík, 

kmotřenka se zastaví a na pochůzce dědinou u kamen rád si posedí 

i obecní a panský posel Ráček. Plná jizba jich byla. 

Tonička směje se v náručí matčině a ručkama chytá babiččin 

kolem nosu rychle se jí kmitající prst. 

Na silnici zvonily zvonky, kolem oken zašuměly saně, v jizbě 

zavládlo ticho. 

„Kdopak to hale jede tak pozdě?“ — poobrátil se kdosi k 

zastřenému oknu. 

„A, meslím, dochtor na fáru,“ odpověděl Filipek, nabíjeje dýmku 

jak pistoli. „Je to přeci jenom nápaditá věc. Před třema nedělama, 

jak ten dubec mladé Prudkové ruku roztřískal — zavolali jen 

Francka Pazderku a dobrá: dnes huž može hjít na bál. — A dochtor 

frajlince Tóny polámané prst taky narovnal, taky zavázal a ruka — 

pořád jako naditá a prst furt křivé. Pré hjí jé mosí ešče jednó zlomit 

a teprvá potem pré bode rovné. Tak ví to Bůh nebeské, jak to tak 

přinde! Tudkaj bolesťó pré haž vomdlela a porád jen pláče, že bode 

mět křivé prst. A Pazderka nikde neštudýroval, nemá žádný 

diplome, jen te roztrhaný gatě, co má na sobě, a je nade všecke 

dochtore. To huž bode tak v krvi — a ne v knihách. Táta jeho bel 

zrovna takové, haji máma, a ti zas to měli jako zděděný. Bůhví v 

kolikátým koleně huž tak kurýrujó. Huž haji trestané za to bel, 

pokuto mosel na hétmanství platit dvakrát, snáď hani nevedělá toli, 

co huž mosel zaplatit trestu — a nic platný. To kurýrování huž z 

něho nevende a nikdo a žádný zákone huž to z něho neveženó. Jak 

petláka flinta těší jé to a radši se zavřít dá, než be v sobě zapíral, co 

v něm huž jednó je. — — A bez gořale nic. Ruka pré se mu třase, 

jak nemá gořalke. Bez tý pré be nic hani netrefil. Tož Bůh to suď, 

ešli v tý gořalce je tá síla, nebo v čem. ‚Zázračné Pazderka‘ říkali 

jeho otcovi, polámaní sjížďali se k němu na kolik mil daleko a 

všecke huzdravil.“ — — 

O tom, kolik mrzáků nadělal Pazderka otec i jeho syn, Filipek se 

ovšem nezmínil, ale na to se také nikdo věky věků neptal. Svět 

těch křivých hnátů ani neviděl; v slávě zůstaly jenom dobré 

případy a jejich pověst letěla krajem v podobě mnohem 

zázračnější, než byl sám zázračný Pazderka. Zlomil-li si někdo 

nohu a dostal se do rukou Pazderkových, rovno jistě juž jakživ 

nechodil, třeba se vyhojil. 

Na chvíli zavládlo ticho. 

 

 

Tonička najednou se rozhovořila ručkama a celá se vychýlila z  

náručí matčina, že půjde k stařečkovi. Filipek dýmil, jak Bůh Otec 

vznášeje se v oblacích — ale přece odložil dýmku a posadil si 

děcko na klín. — — 

„Hu Rebářů bela huž tma, dež sem šil vokolo,“ nakousl Očadlík 

novou látku k hovoru. „Kdo ví, ešli spijó huž, nebo se jen tak 

zavřeli. Včera huž neměli hani gořalke.“ 

„Ba, je tam včil smutno. Hospoda prázdná, Rebář pořád jen hlavu 

v hrsti nebo svěšenó ju nosí po dumě, a Rebářku viděli, jak nad 

hlavó lomí rukama — — A žádné křik tam néni, nic. Hale seknicu 

hani kropit nemosí. Rebářka ju vod rána do večera beztak dost 

nakropí slzama. Chtěli mět v nedělu mozeku, a néni pré peněz na 

nápoje.“ 

„Ja! A deť pré se chestá haji, že bode dělat bál.“ 

„To bech řekl spěš. Rebář — co Rebář! Dež névic naříká, némíň je 

mu zle.“ 

Toman se ušklíbl, ale neřekl nic. Věděl, jak se to s Rybářem má. 

Ručil za něho v záložně na několik set — — — 

Světlo nějak slabě pomrkávalo. 

„A co píše Hantoš?“ náhle si vzpomněla kmotřenka. 

„A nic.“ 

„Huž dlóho nepsal.“ 

„Dlóho.“ 

„Snad se mu v tý hrozný polský zimě neco nestalo!“ povzdychla si 

bílá macecha. 

„Taky je mně to nápaditý, že vo sobě nedává žádný řízení — —“ 

zahovořil Filipek, odevzdávaje Toničku zas Maři. „Před štrnásti 

dňama sem mu důtklivě napsal: piš, nebo besme rádi viděli, jak ti 

to v tem novým vojanským stavě dopadá; ešli sis přeci huž 

zahospodařil na ten svůj vlastní vojanské mundur. — — Tak sem 

jé répl a ešče haji rénské sem mu přiložil a — nic. Jako be hani 

živé nebel. Sám se tak ledva dočkám, haž bode mět po vojně. Práca 

všade stojí, koně zahálijó a jeho ruce všade scházijó. Včil zjara 

chcel sem stavjat — hale kde! Deť nestačím. Tak hať si to huž 

postaví sám, haž přinde, a tam hať si bévajó a me tadyk v bázni 

boží hospodařit bodem dál. Jen co bech te koně mu dochoval; v 

každým psaní se na ně ptá.“ 

Tonička najednou se rozplakala. 

„Huž se hjí chce spát — —“ podotkla Mařa. „Pudeme!“ Zvedla se 

nějak nerada, ale přece šla. 

Za ní ostatní. 

Pod rozcházejícími se besedníky zarupal sníh. 

 

 

          Ukázka z knihy Aloise a Viléma Mrštíkových „Rok na vsi I“ 
                                                                                                                                                                                                                               



Poplatky 2025 
 

Odpad:   500,- Kč na osobu ( a nemovitost )   

Psi:         100,- Kč za jednoho 

Hroby:     podle rozměru      

 

Bezhotovostní platbu na účet obce, lze uhradit již od ledna na 

číslo účtu: 188 341 770/0300.  Po uhrazení si poplatník vyzvedne 

na OÚ  pytle. 

 

Poplatek za odpad :   variabilní symbol  1340,     

specifický symbol : číslo domu  

Poplatek pes:    variabilní symbol  1341,     

specifický symbol:  číslo domu 

Hrobové místo:                  variabilní symbol 36322111,          

specifický symbol:  číslo hrobu 

 

Více poplatků lze zaslat na účet obce jednou celkovou částkou, 

důležité je však napsat do specifického symbolu číslo domu.  

Je nutné nahlašovat veškeré změny, týkající se poplatkové 

povinnosti. Poplatky v hotovosti se budou na pokladně Obecního 

úřadu vybírat od 3.března 2025. 

 

 

Odpady 
 

  Od nového roku začne platit nový ceník za ukládku a za dopravu 

komunálních odpadů. Samozřejmě že cena bude vyšší. Pro občana 

se ale nic nemění a poplatek zůstává pro rok 2025 stejný, tedy 

500,-Kč. Obec bude mít také novou zákonnou povinnost třídit 

textil. My máme pro textil na sběrném dvoře vyhrazenu část kóje, 

kde textil již několik let shromažďujeme pro Diakonii Broumov. 

Pro nás se tedy změní jen to, že budeme muset textil vykazovat 

jako vytříděný, ale zatím není jasné, zda jej bude možno předávat 

přímo například zmíněné Diakonii, nebo někomu, kdo bude mít 

razítko a „papír“ na manipulaci s textilem. Od poloviny roku 2025 

by měla platit zatím jen vládou schválená novela zákona, která 

zavádí povinnost zálohování PET lahví a plechovek. V současné 

době v obci vytříděné PET-ky představují významný příjem, který 

nám pomáhá udržet poplatek na stávající úrovni. Jaký bude 

skutečný dopad na obecní systém nakládání s odpady se teprve 

ukáže. Od roku 2030 by měla být ukončena možnost skládkování.  

„Skládky chceme zavřít, spalovny nepostavíme a recyklovat to 

neumíme. A další věc je to, co s tím odpadem budeme nakonec 

dělat.“ Co pro svoji peněženku můžeme udělat? Co nejvíce třídit. 

 

 

Pošta Partner 
 

  Již 8 měsíců uplynulo od doby, kdy provozovnu České pošty 

nahradila pošta Partner. Dnes se dá říct, že si již občané zvykli na 

novou adresu pošty a využívají jejích služeb. Celkové průměrné 

měsíční náklady obce na provoz (telefon, mzda, energie) je cca 10 

tisíc korun.   

 

Slovo starosty 
Vážení spoluobčané,  
 

 při vstupu do nového roku 2025 bych Vám všem rád popřál především pevné zdraví, mnoho štěstí a spokojenosti v osobním i pracovním životě 

a klidné a spokojené dny v kruhu Vašich nejbližších. Ať je pro Vás nadcházející rok plný radostných okamžiků strávených s Vašimi blízkými, 

nových příležitostí a splněných přání. Přeji Vám, aby se Vám dařilo překonávat všechny překážky s optimismem a vírou v lepší zítřky. Věřím, 

že společnými silami dokážeme i v novém roce udržet naši obec místem, kde budeme spokojeni. Ať se nám daří rozvíjet sousedské vztahy, 

vzájemně si pomáhat a společně vytvářet příjemné prostředí pro život.  

   

 

                                                                                                                                                                                                              Libor Veverka                                                                  

 

 Zprávy OÚ 

 
 

 

 

 
                                                                                     

                                                                                                                                                                                                   
 

 

                                                                                                                 

 
 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

                                                                                                                                                           

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
                                                                                                                                                 

 
 

 

 

 

Rekapitulace - rok 2024 
 

  Uplynul další rok, a tak si ho krátce připomeňme. Asi nejvíce 

diskutovaná akce, která se stále nedaří z dotačních prostředků  

zrealizovat, je oprava komunikace v části „Záhumna“. Další 

podaná žádost o dotaci nám byla znovu zamítnuta. Od firmy 

Cetin jsme za 84 tisíc korun koupili spoluvlastnický podíl na 

části VÚB (víceúčelové budovy), kde je v současné době 

obchod s potravinami. Po této transakci zde vlastníme 67,8 

procent.  Zbývající podíl vlastní již jen Česká pošta. A Česká 

pošta nám blokuje dohodnutý odkup (za velice příznivou cenu) 

podílu od Cetinu na zbývající části VÚB, kde je ordinace, 

pedikůra a další. Pošta má po zrušení pobočky také zájem 

prodat svůj 32 procentní podíl za cenu těsně pod 3 mil. Kč.       

V tomto případě o koupi vůbec neuvažujeme. V letních 

měsících byla provedena oprava poslední části střechy nad 

obecním sálem. Dnes máme tedy všechny střechy na obecních 

budovách opraveny. V rámci dokončovacích prací na okolí 

požární nádrže byly odstraněny přestárlé a suché stromy u 

krajské silnice a následně vyměněna část oplocení. Také chatka 

doznala určitých změn a vylepšení a zatím statečně odolává 

nájezdům ničitelů. Pokračovali jsme v obměně svítidel 

veřejného osvětlení. Již jen malá část veřejného osvětlení  

používá původní sodíkové výbojky. Ty postupně s koncem 

jejich životnosti měníme za LED žárovky. Větší komplikaci 

nám způsobila závada, která se na podzim naplno projevila na 

veřejném osvětlení okolo parku. Po mnoha marných pokusech 

najít tento zcela náhodně a nepravidelně se vyskytující problém, 

bylo rozhodnuto vyměnit v celém jednom okruhu kabely. 

Neuskutečnila se plánovaná oprava veřejného rozhlasu. 

Původním záměrem byla jen výměna amplionů. Následně se 

zjistilo, že by bylo potřeba daleko většího zásahu a to i do 

vlastních rozvodů v obci. Proto je oprava odložena.  Zakoupili 

jsme také 20 sad venkovních pevných lavic a dva velké stany. 

Obojí už bylo použito v srpnu na hodech. Ve škole i na dalším 

obecním majetku jsme prováděli nutné údržbářské práce. A také 

sanujeme po vandalech. Například jen oprava poničeného 

tunelu na hřišti před školou stála 28556,- Kč.  
  

    
 

 

Co v roce 2025 
 

  V následujícím roce plánujeme rekonstrukci sociálního 

zařízení a vstupní chodby v budově obecního úřadu a sociálek 

v hospodě. Další připravenou akcí je demolice domu čp.131. To 

je dům, který sousedí se sběrným dvorem, a který jsme před pár 

roky koupili právě z prostorových důvodů a možnosti rozšíření 

sběrného dvora a zázemí pro běžnou potřebu obce. V rámci této 

akce bude nová část uzavřena betonovým plotem, dorovnán 

terén a vystavěna lehká hala pro uskladnění sezónní techniky, 

která nyní zabírá místo a překáží v hlavní části sběrného dvora. 

Uvedené akce jsou připraveny projekčně a jsou vyřízena 

potřebná povolení. Další akce budou postupně zařazovány dle 

priorit a finančních možností obce. 

 



Kultura  -  škola  -  sport 
                      

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Mateřská škola Diváky 
 

  Už se nám blíží svátky klidu, radosti a snad i pohody, ano 

Vánoce jsou za dveřmi.  Děti  už se těší, pomáhají  doma péci 

cukroví a maminky určitě ani trošku nezlobí.  Ve školce máme 

taky malé kuchaříčky. Pojďme si společně připomenout pár 

krásných aktivit, co jsme s dětmi v naší školce zažili.  Na podzim 

začíná být počasí zrádné, chvíli svítí sluníčko, někdy se objevují 

mlhy, do toho prší, občas fouká vítr, jindy sychravo. Ráno nás 

umí potrápit přízemní mrazíky a to vše na nás působí. Abychom 

vydrželi zdraví, udělali jsme si ve školce Den zdraví. 

Z přinesených dobrot si děti upekly štrůdl, v předvánočním čase 

zase pekly perníčky. Sportovali jsme v Nikolčicích – běh 

nikolčickými stráněmi, taky jsme vyrazili do sousední vesnice, 

podívat se na vykopávky, na výstavu fotografií Miroslava 

Kušuliče a na výstavu betlémů, kde je k vidění i betlém 

vyrobený naší třídou. S našimi dětmi jsme se byli podívat i 

v knihovně, kde nám paní knihovnice připravila krásný program. 

Společně s rodiči a  přáteli školky probíhá v době adventu akce 

Adventní kalendář, kdy se každý den, až do Štědrého dne 

objevuje u jiného domu číslo s překvapením.  I naše třída se 

změnila, máme v ní interaktivní tabuli a jiné uspořádání hraček 

v nových nábytkových stěnách. Do konce kalendářního roku nás 

ještě čeká štědrá nadílka a pak si svátky užijeme všichni v kruhu 

rodinném. 

 

Přeji vám za naši školku krásné prožití svátků vánočních a do 

nového roku jen to dobré.  
 

                                                       p. učitelka. Ing. Petra Vávrová 
 

 

 

 
Základní škola Nikolčice  

 

  Milí čtenáři, 

podzimní měsíce a adventní čas u nás byly naplněny radostí, 

tvůrčím učením a společnými zážitky. Pojďme se společně 

podívat na pestrou mozaiku aktivit, které jsme během října, 

listopadu a prosince prožili v ZŠ a MŠ Nikolčice. 

Začátek podzimu ve znamení pohybu a tvořivosti 

Říjen přinesl příležitost, jak se rozhýbat i něco nového se naučit. 

Běh Nikolčickými stráněmi byl skvělou příležitostí ke zlepšení 

fyzičky i k posílení týmového ducha. Děti všech věkových 

kategorií se postavily na start, jim pak fandili rodiče, učitelé i 

kamarádi – a nechyběly ani úsměvy a radost z pohybu a pocity  

 

 

…..…………………………………  
 

 

vítězství. Ve školkách zářila tvořivost a fantazie. Na Dýňohrátkách 

v Nikolčicích i v Divákách děti tvořily dýňové lucerny a podzimní 

dekorace. V Divákách si také vyzkoušely roli kuchařů při akci Hra 

na kuchtíky – vznikly nejen chutné pokrmy (přesněji štrúdl), ale 

také spousta zážitků a nezapomenutelných momentů. 

Poznávání přírody a tradic 

Děti z MŠ Motýlci a Sovičky se zúčastnily projektu Pěšky a na 

kole, který spojil zdravý pohyb s objevováním a poznáváním 

bezprostředního okolí školky. Den stromů v Divákách zase ukázal, 

jak jsou stromy důležité pro naši planetu – děti si na jejich oslavu 

připravily tvořivé aktivity i hry. 

Závěr října patřil oslavě zdraví a státních tradic. Dny pro zdraví 

přinesly zábavné aktivity zaměřené na pohyb, zdravé stravování 

(samozřejmě s ochutnávkou) a péči o sebe sama. Den státních 

barev děti oslavily v kostýmech v barvách trikolóry a dozvěděly se 

více o vzniku Československa – i ti nejmenší si tuto událost 

připomněli tvořivě a hravě.  

Listopad – pohádky, sport a umění 

V listopadu se školní chodby zaplnily krásnými výtvarnými díly při 

Podzimní výstavě, která potěšila nejen oči, ale i srdce. Součástí 

výstavy byla také expozice Pravěk, která žákům přiblížila dávný 

život našich předků. Díla dětí navazovala na proběhnuvší exkurzi 

na archeologické naleziště v Nikolčicích. Nejmenší děti se těšily na 

divadelní představení Pohádka o Šípkové Růžence, které 

rozveselilo školky v Nikolčicích i 

Divákách. Ve školní družině jsme si užili Drakiádu a sportovní 

nadšenci vyrazili na akci Křepická veverka, kde nechyběla soutěžní 

atmosféra a napětí při sportovním klání. 

Projekt Celé Česko čte dětem probíhal během celého listopadu i 

prosince – četli jsme pohádky, příběhy i básničky a ukázali dětem, 

že knížky jsou branou do jiných světů, které se nám otvírají 

pokaždé, když knihu otevřeme. 

 
 

 
 
Adventní čas plný kouzel 

Prosinec u nás začal slavnostně. Nejprve Vánoční besídkou v 

Divákách, veselým odpolednem, kdy si děti připravily scénky a 

vystoupení a které bylo završeno čarováním u kouzelné 

trouby.Druhý den následovalo Rozsvěcení vánočního stromu v 

Nikolčicích, jež přineslo kromě podvečera plného zábavy a zpěvu 

vánoční atmosféru, která další týden pokračovala, a to Mikulášskou 

nadílkou a Čertovským rejděním ve školní družině i v mateřských 

školách. Konečně napadl sníh – děti z MŠ Diváky si užily Sněhové 

radovánky a starší žáci se vydali do vánočního Brna, kde 

objevovali tradice adventu a vánoční výzdobu města. Školky 

mezitím podnikaly Vycházky za zvířátky, při kterých děti 

poznávaly život zvířat během zimy. Vyvrcholením adventního 

období byl Vánoční jarmark, na něm nechyběly rukodělné výrobky  



 

 

 

 

                                                                                                                                                                                          

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

dětí, koledy a sváteční atmosféra podpořená návštěvou široké 

veřejnosti. 

Radostné zakončení roku 

  Prosincové dny zakončí tradiční vánoční nadílky v MŠ 

Nikolčicích a v Divákách a školní projekt Vánoce v bílém, v něm 

společně   tvoříme, zpíváme a užíváme si vánoční pohodu. 

Milí čtenáři, jménem ZŠ a MŠ Nikolčice Vám přeji klidný advent a 

pohodové prožití vánočních svátků. Do nového roku ať Vás 

provází zdraví, štěstí a úspěch. 

  

Děkujeme vám všem za podporu! 

Vaše účast, zájem a povzbuzení a také přímá podpora (děkujeme 

váženým sponzorům) dávají našim dětem možnost růst nejen 

vědomostmi, ale i radostmi a kreativitou. Vážíme si Vaší 

spolupráce a těšíme se na další společné chvíle v novém roce 2025! 

  

Za celý tým ZŠ a MŠ Nikolčice 

Petr Machálek, ředitel 
 

 

Kulturní komise 
 

Konec prázdnin s pohádkou 
   

  V neděli 8.září jsme se s dětmi rozloučili s prázdninami. 

Tentokrát za pomoci Divadla Kejkle a jeho pohádky “Smolíček a 

Jezinky”. Na děti čekalo pohodlí dek a polštářků pod širým nebem 

a nechyběl ani popcorn. Pohádka byla vtipná, děti se zapojily do 

děje a moc si celou akci užily. 

 

Dýňování 
  

  Sobota 28.září patřila podzimním slavnostem dýní. Opět jsme se 

sešli v sále, kde si děti za pomoci rodičů vyřezávaly dýňová 

strašidla a nechyběla tradiční ochutnávka dýňových pochoutek. V 

soutěži o nejlepší dýňovou dobrotu zvítězily dýňové crinkles. Tato 

akce patří mezi stálice a těší se velké oblibě.  

 

Setkání seniorů 
   

  V neděli 29.září jsme opět ku příležitosti oslavy Dne seniorů 

přivítali v místním sále starší spoluobčany. Letos jsme jejich 

setkání obohatili o vystoupení žáků družiny ZŠ Nikolčice pod 

vedením paní učitelky Honzíkové. Poté již pokračovala volná 

zábava, a tak se sálem nesl hlasitý hovor, smích, zpěv a doprovod 

harmoniky. Na rozloučenou byli všichni obdarováni menší 

pozorností. Setkání seniorů patří mezi velmi oblíbené akce, která se 

těší hojné účasti. 

 

Vánoční vystoupení dětí z MŠ a ZŠ Diváky 
  

  V pátek 29.listopadu se obecní sál zcela zaplnil. Vystoupily zde 

totiž děti z mateřské školy a 1. a 2. třídy se svým vánočním 

programem. Děti byly moc šikovné, vše se podařilo tak jak mělo a 

nejedno oko zůstalo suché. Zlatým hřebem byla kouzelná pec, která 

papírové perníčky proměnila v ty opravdové, na kterých si děti 

velmi pochutnaly. Děkujeme tímto pedagogům za trpělivost a 

přípravu krásného odpoledne. 

 
Rozsvícení stromu a minijarmark 
 

  Tradiční poslední kulturní akcí každého roku je setkání na návsi 

za účelem rozsvícení obecního stromu a přivítání adventního 

období. Ani letos nechyběl minijarmark, a tak jsme mohli zakoupit 

pletené a šité výrobky, ochutnat různé sirupy domácí výroby, 

podpořit koupí keramických výrobků klienty chráněné dílny, 

zakoupit různé medy, svíčky, hořčice a nebo si dát něco dobrého a 

občerstvit se. Nechyběl svařák a pro děti čaj. Dětem se podařilo 

přivolat anděla, rozsvítit strom a vykoledovat si balíček dobrot. 

Soudě dle plné návsi se akce opět podařila. 

 
 
 

A co nás čeká příští rok? 

V lednu se potkáme s dětmi na tradičním karnevalovém reji a 

myslivci nás pozvou na myslivecký ples. 

V únoru plánujeme Den pro ženy, letos v jiném termínu, a to kvůli 

dámskému plesu, který se uskuteční 8.března.  

Velikonoční jarmark se bude pravděpodobně konat 12.dubna. 

Veškeré podrobnosti a termíny budou upřesněny. Informace 

můžete sledovat na facebooku ve skupině Kulturní akce 

v Divákách, případně v hlášení obecního úřadu. Ke všem akcím 

jsou také vylepovány plakáty na vývěsce u obecního úřadu a na 

obchodech. 

 

Vážení spoluobčané, blíží se Vánoce, a já bych vám všem, jménem 

celé kulturní komise, chtěla popřát, abyste tento čas prožili v klidu, 

pohodě a obklopeni svými blízkými. Do nového roku přejeme vše 

nejlepší, hlavně zdraví, spoustu úspěchů a pohody. 

 

                                                                           Markéta Rosívalová 
   

 

TJ Diváky, z.s. 
 

  Novou fotbalovou sezónu 2024/25 jsme začali 24.8.2024 

vítězstvím na hřišti v Křepicích. Jednotlivé zápasy byly narušeny 

povodněmi, které vedly (15.9.2024) ke zrušení jednoho soutěžního 

kola. To bylo dohráno 3.11.2024 a přeložený hodový zápas s 

Boleradicemi  bude proto dohrán 23.3.2025, před jarní částí 

soutěže, na místním hřišti. Náš tým byl v průběhu roku 2024 

posílen o tři hráče: Hanák Jiří, Kleska Tomáš a Neduchal Prokop. 

Mezi dvacítkou registrovaných hráčů máme i ty, kteří k zápasům v 

průběhu podzimu vůbec nenastoupili. V tabulce „10 ligy dospělých 

sk. B“ držíme 6 místo s vyrovnaným skórem 20:20. Nejlepším 

naším střelcem podzimu je Gratcl Michal s pěti góly. Vedle fotbalu 

chystáme dokončit úpravu prostorů před bufetem a provést 

osvětlení hřiště. V roce 2025 podpoříme místní spolky při 

organizaci plesů (tombola) a jako každoročně zapůjčíme bezplatně 

OÚ Diváky sportoviště i kabiny ke konání akcí pořádaných pro 

občany obce. Na začátku roku zveme členy TJ Diváky, z.s. na 

„Valnou hromadu“. Bude se konat 11.1.2025 v 17.30 hod. v 

kabinách. Rok 2024 bude brzy minulostí. Fotbalisté tímto děkují 

všem svým sponzorům a příznivcům za jejich podporu. Děkujeme i 

členům, kteří se aktivně podíleli na vylepšení fotbalového stánku a 

reprezentovali obec v okresní fotbalové soutěži. Vstupujeme do 

roku 2025 s přáním dobrého zdraví a s přesvědčením, že úkoly, 

které před sebe klademe, splníme.  

Krásné Vánoce a úspěšný nový rok přejí členové TJ.                

      

                Hekl Jaroslav předseda TJ Diváky, z.s. 
 

 

   

 Obecní knihovna 
 

  Půjčovní doba v knihovně: středa 16. 00 – 18. 00 hod.  

Roční registrační poplatek je pro dospělé 50,- Kč a pro děti a 

studenty 25,- Kč. 

V současné době má knihovna ve svém fondu 4900 knih pro 

dospělé i děti. Bylo zakoupeno 31 a vyřazeno 30 knih. Vyřazené 

knihy nabízíme k odběru zdarma a těší mě, že si většina najde své 

čtenáře. Mimo knih z fondu knihovny, který stále obnovujeme, 

půjčujeme knihy z knihovny v Břeclavi v rámci výměnných fondů. 

  V březnu knihovnu navštívily děti ze Základní školy a mateřské 

školy, které po celý rok zdobí nástěnku v knihovně krásnými 

obrázky. Ráda bych Vám poděkovala za účast na výstavě 

velikonočních kraslic, které rýsovala paní Lenka Tomková. 

Předvedla nám jak se taková kraslice rýsuje a případní zájemci si 

to mohli vyzkoušet. Nebylo to vůbec jednoduché. Tímto bych paní 

Tomkové chtěla poděkovat za hezké odpoledne. 

Také v červenci přišly děti z Mateřské školy, aby se seznámily  s 

prací knihovnice.  Na podzim navštívily knihovnu opět a poslechly 

si pohádku „O poslední vlaštovce“ a vlaštovičku si z papíru 

vyrobily. 

V listopadu proběhla tvořivá podzimní dílnička pro veřejnost. 

 
 
 



 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

                                                                                       

                                                                                                                 Myslivecký ples     
                                                                                                                       Myslivecký spolek Diváky Vás zve na Myslivecký ples, který se  

                                                                                                                        uskuteční v pátek 24. ledna 2025. Začátek ve 20:00 hodin v sále. 

                                                                                                                       Hraje Horenka, připravena je večeře, tombola,....  

       
 

 

 
 
 

 

 

Za pomoci Marie Kamenské z č.p. 28,  napsal Vilém Pernikář  (Doslovný přepis) 
 

  V „Roku na vsi“ – KUNZ, vlastním jménem Josef Rohl *1829 v Panském Habrovci okr. Rychnov nad Kněžnou + 1902 v Divákácích 

Jeho život byl pestrý na změny a bohatý na události. Byl člověk inteligentní a podnikavý hned od mládí, uměl svůj život obhajovat a svoje 

přednosti uplatňovat. V mládí hudebník (šumař) do 18 let, potom se dal dobrovolně k vojsku a sloužil 8 let, dotáhl to k jakési vyšší šarži. 

V Uherské revoluci 1849 byl účasten protirevolučních bojů v rakouské armádě, bojoval proti Košutovcům. Po vojně si zadal žádost o státní 

službu, ale mezi tím náhodně získal službu  u pánů Fribertů ve Vídni- majitelů diváckého panství. Byl inteligentní, nadaný a hezký muž, uměl 

perfektně německy a krasopisně psát. Kromě toho byl znalec a milovník hudby, uměl na několik nástrojů dovedně zahrát. Tím vším se velice 

zalíbil paní hraběnce (roz. Grófka Esterházy z Galanty) a ta si ho vzala do Divák v r. 1859. Zde na panství byl ustanoven hospodářským 

kontrolorem, neboť měl vysvědčení z hospodářské školy, kterou studoval soukromě. 

V zámku ten čas sloužila jako kuchařka Everilda Nemečková, naše občanka. Poznali se a vzali v r. 1880. V následujícím roce se osamostatnili, 

koupili dům č.p. 6 po Pavlu Šebestovi, který ho pozbyl, a vedli velké hospodářství. Rohl polnosti přikupoval již od roku 1870 a 

obhospodařoval celkem 40 měřic nejlepších polností v našem katastru. Hospodářství vedl racionálně, po novodobém způsobu. Měl první 

v obci secí stroj, ruční mlátičku a jiné zlepšené nářadí, močůvku vyvážel na pole apod. O pacholky a pracovní sílu nouzi neměl. Josef Rohl byl 

lidumil a jeho žena také. Půjčoval lidem peníze bezúročně a mnohá ta půjčka také propadla, stalo se někdy, že lidí majetek pozbyli a jemu 

dluh nezaplatili. Velké sumy ovšem půjčovat nemohl, nebyl lichvář, měl jen pěkné příjmy z hospodářství. On pracoval hospodářsky, ostatní 

naši rolníci dělali v těch letech šmahem úpadek. Jeho první žena Everilda zemřela 15. října 1885 a v poslední vůli učinila nadaci-farní 

beneficium po 100 zl. Dva státní dluhopisy papírové renty č. 152676 a č. 200491 z roku 1868, Chrámu Páně v Divákách pozemek Baumgarten 

parc.č.2896 vl 75094 v ceně 50 zlatých proti udržení kříže tam již postaveného. Z nájemného se měl kříž opravovat, nebo i nový postavit. Kříž 

vydržel vzdorovat zubu času do r. 1930. V r. 1949 byl tu postaven nový kříž dřevěný podobný původnímu. Zbudování kříže provedl za velmi 

těžkých okolností farář Vladimír Boks – 30/7 1949. Tento kříž zhotovil Vilém Pernikář a Antonín Klimeš. 

Josef Rohl byl elita v obci, abstinent, nekuřák, hostinec nenavštěvoval a byl čtenář poučných knih, měl svoji knihovničku. S lidmi v obci 

vycházel v dobrém, lidé u něho rádi pracovali. Jeho druhá manželka (od r. 1887) se jmenovala Alžběta Kašná rodem z Tvarožné Lhoty u 

Strážnice. Zemřela v r. 1936. Z tohoto manželství byly čtyři dítky: dva synové Josef a František, kovář – padli na frontě v první světové válce 

1918. Dvě dcery se provdaly: Everilda za Jana Vystoupila, zůstala na rodném domě a Anděla se provdala za Frant. Budíka, mlynáře, kteréžto 

manželství bylo rozvedeno asi v r. 1936. Druhým manželem Alžběty Rohlové byl Josef Nasadil, vdovec a dobrý pracovník. 
 

                                                                                                                                                                                                       Jaroslav Němeček 

 

Adventní čas jsme si zpříjemnily setkáním čtenářek, které se už 

pomalu stává tradicí. Posedíme, popovídáme si, naladíme se 

vánočními koledami a cukrovím a předáme si na poslední chvílí 

recepty. 

Děkuji všem, kteří obohatili knihovní fond tím, že darovali do 

knihovny knihy a časopisy. 

Závěrem Vám chci ještě jednou poděkovat za Vaši přízeň. 

Přeji krásné vánoční svátky a v novém roce hodně zdraví. 

 

                                                           Anna Rosívalová, knihovnice 
 

 

Včelaři Diváky 
 

  Členové Základní organizace Českého svazu včelařů Diváky mají 

v současné době zazimováno celkem 327 ks včelstev.  

Vzhledem k velice teplému počasí jsem první prolety včel v roce 

2024 pozoroval již na začátku ledna, následně po tomto začala kvést 

líska.  21. března byly již odkvetlé sněženky, u rybníka dokvétal 

podběl a již kvetly ovocné stromy. Bohužel celá letošní úroda ovoce 

byla ohrožena mírnou zimou a následným nezvykle teplým počasím 

v předjaří, kdy hrozilo namrznutí předčasně rozkvetlých květů, 

naštěstí se nám mrazy částečně vyhnuly.  Na druhou stranu teplé 

počasí včelám přispívá k jarnímu rozvoji, kdy si nosí do úlu pyl a 

nektar. První snůška „ květový med“ byla dobrá, následoval akát, 

který oproti předešlým rokům vyšel velice dobře nezmrzl a snůška 

byla velmi slušná. V okolí Divák a nad Nikolčicemi byl vysetý 

inkarnát   (červený jetel), který se vytáčel společně s akátem a byl 

značným přínosem pylu a nektaru pro včelstva. Následně kvetla 

lípa, počasí včelkám přálo, kdy i z lípy byl nad očekávání slušný 

přínos medu. U rybníků v Šitbořicích a na Nikolčicku byla zasetá 

slunečnice. Po vytáčení slunečnice včelstva zakrmena a následovalo 

léčení a příprava na zazimování. V příštím roce bude u naší ZO 

provedeno plošné vyšetření na „ mor včelího plodu“.    

  Naše organizace v  letošním roce ve spolupráci s obcí Diváky a 

kulturní komisí uspořádala dětský den pro děti a občany, který se 

uskutečnil  v sobotu 1.6.2024. Zde jsme dětem a všem přítomným 

představili pozorovací úl se včelami, ukázku vytáčení medu, 

včelařskou kroniku naší organizace, různé včelařské vybavení a 

pomůcky. Děti si vyrobily svíčky z vosku a vyzkoušely si značení 

trubců.  K ochutnání byly rovněž různé druhy medů od našich 

 

včelařů  a pro dospělé medovina.  

  V závěru roku plánujeme v obci Diváky ve spolupráci s OÚ 

Diváky výsadbu dalších ovocných stromků.  

 

Přejeme Vám krásné a pohodové Vánoce, hodně zdraví a štěstí v 

novém roce!" 
 

                                              Za ZO ČSV Diváky František Tomek 

 
 

Myslivecký spolek 
 

  Myslivci hrají klíčovou roli v ochraně volně žijící zvěře a péči o 

její životní prostředí. Jejich činnost je celoroční a zahrnuje mnoho 

důležitých aktivit. V zimním období se myslivci starají o 

přikrmování zvěře. V posledních letech vzhledem k počasí je to 

jednodužší, nicméně tuto činnost nelze zanedbat. Myslivci se 

aktivně podílejí na ochraně zvěře před predátory a bohužel stále 

častěji i před pytláky. Regulují stavy zvěře škodící myslivosti a 

dohlížejí na dodržování pravidel v honitbě. Pravidelně monitorují 

zdravotní stav zvěře a její početní stavy. Moderní myslivost tak 

není jen o lovu, ale především o aktivní ochraně přírody a 

zachování rovnováhy v přírodě pro budoucí generace.  

  

   Do roku 2025 Vám členové Mysliveckého spolku přejí hodně 

zdraví a mnoho pěkných chvil v přírodě.  

 

                                                Libor Veverka, předseda MS Diváky 
 

  

  

 



Z kronik  
 
 

 Protokol číslo 59 sepsaný v sezení výborů ze dne 31. prosince 1897 

 

 

1. Předně čten protokol z posledního sezení ze dne 14. listopádu t.r. 

2. Co se týče předloženého dopisu od c.k. okresního hejtmanství ze dne 7 prosince t.r. v záležitosti honebnosti obecní, výbor obecní 

k vědomosti béře, a usnesení o honebnosti jest následující:  

Na základě usnesení obecního výboru se táto honebnost má ponechatidřívějšímu pachtíři ctěnému svobodnému pánu Barounu 

z Levetzova, v minulé ceně, která obnášela 125 zl. r.m. ročně. Slovi jednosto dvacet pět zl r.m. což pronajímatel má vždy nájemné 

každého roku napřed platiti. Zaroven obecní výbor zdvořile podotýká aby vždy při  odhadů škodné se svědomitě odhadovalo za 

spusobenou škodu od zvěře na plodinách majitelům pozemků vždynáhrada buď semenem neb penězžitá od nájemníka nahraděná 

byla.  

3. Páni představení předložili ctěnému výboru Státní dluhopis čís 26624 – kapital 100 korun čtyry procentní jako kmenové jmění Obce 

Divácké , což obecní výbor k vědomosti béře. 

4. Co se týče přijímání obecních služebníků přijímá obecní výbor bývalého služebníka Martina Kabele co ponocného s podmýnkamy 

uvedenýmy v protokolu čís 44. Což ponocnýMartin Kabela tímto souhlasí a službu tu přijímá. 

        (Doslovný, gramaticky neupravovaný přepis  z originálu Protokolu o jednání obecního výboru, z knihy založené v roce 1892) 

 

 
SPOLEČENSKÁ KRONIKA 

Rok 2024 
 

Údaje uvedené ve společenské kronice jsou od 1.9.2024 do 31.12.2024 
(Pokud nejsou některé údaje uvedené, je to z důvodu, že je obecní úřad nemá k dispozici.) 

 
   

Narození:                                    Sňatky:                                        Úmrtí :                                                                                                                
  

       

Blahopřejeme jubilantům : 
 

 
 

 

 

 

 

 

 
 

              

 

 

                                       
 

 

 

 

 

 

 

  

 

Termín uzávěrky dalšího čísla : 4.4.2025 
Na vydání tohoto čísla Zpravodaje spolupracovali: Marie Němečková, Libor Veverka, Markéta Rosívalová, Jaroslav Hekl, Anna Rosívalová, Mgr. Petr Machálek, Ing. Petra Vávrová, 

Radka Prokešová, Jaroslav Němeček, František Tomek 

 

Občasník obce Diváky Habrůvka, vydává Obec Diváky, 691 71 Diváky 110, IČO 00283100. 
Zaregistrováno MK ČR E 14521. Neprošlo jazykovou úpravou.  
Email: divaky@divaky.cz                                  NEPRODEJNÉ 

Říjen: 
62 let    Hilková Anna 

63 let    Rosívalová Hana 

64 let    Matulová Jarmila 

66 let    Čutová Alena 

67 let    Stehlík Karel 

70 let    Nádeníčková Marie 

71 let    Kotasová Emilie 

71 let    Čečilová Jana 

72 let    Nádeníček Jaroslav 

74 let    Němečková Alena 

78 let    Psota Josef 

89 let    Sedláčková Marie 

 

 

 

 

Prosinec: 
66 let    Vokálová Marie 

67 let    Sedláčková Vilemína 

67 let    Glocová Jana 

69 let    Fialová Alena 

72 let    Ryšavá Marie 

76 let    Petrášová Blanka 

76 let    Glocová Dagmar 

79 let    Hrdličková Marie 

97 let    Baťková Štěpánka 

 

Listopad: 
63 let    Neugebauer Libor         

65 let    Heklová Bronislava 

65 let    Bínek Libor 

67 let    Tošnar Václav 

71 let    Vídenská Jindřiška 

 

 

Září: 
60 let    Musil Jan 

61 let    Kaňová Irena  

62 let    Suchá Vladimíra 

66 let    Kaplanová Lenka 

69 let    Vokál Jiří 

69 let    Soukopová Jitka 

74 let    Hájková Františka 

76 let    Čutová Jana 

76 let    Bělková Drahomíra 

81 let    Hrdlička Miroslav 
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